

3. *Draws the attention* of the petitioners to the special importance that the Council attaches to any electoral system in the Territory based on democratic principles, designed to ascertain the wishes of the population and to ensure their fuller participation and representation in local and central government;

4. *Impresses* on the petitioners, therefore, the importance of co-operating in any future elections and of finding means of expressing their views other than through boycotting elections;

5. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

382nd meeting,
27 July 1951.

401 (IX). Petition from the People of Nanjuro and Nawuri in the Kpandai area (T/Pet.6/215) concerning Togoland under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its ninth session the petition from the People of Nanjuro and Nawuri in the Kpandai area (T/Pet.6/215), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. M. de N. Ensor as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/863) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that:

(a) The traditional ties of the Nawuris lay with the Gonjas and there were no grounds for considering any change in their position,

(b) The Nanjuros were a small group of Nchumurus who were not even a majority in the seven villages which they inhabited and whose views could not be considered as representative of the Kpandai area,

(c) There was no evidence whatsoever of any hardship caused to the Nawuris or the Nanjuros by their present position and in particular no justification for the petitioner's complaints regarding forced labour,

The Trusteeship Council

1. *Draws the attention* of the petitioners to the observations of the Administering Authority;

2. *Expresses the hope* that the Administering Authority will continue to keep this matter under review, with a view to ensuring that the boundaries between the various sections of the Territory are drawn and modified in accordance with the wishes of the majority of the inhabitants;

3. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolu-

tion du Togo à toutes les phases du développement de la Côte de l'Or."

3. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur l'importance particulière que le Conseil attache à l'institution, dans le Territoire, d'un système électoral fondé sur des principes démocratiques, et visant à déterminer les aspirations de la population et à assurer une plus grande participation et une plus grande représentation de cette population à l'administration locale et au gouvernement central;

4. *Insiste* en conséquence sur l'intérêt qu'il y aurait à ce qu'à l'avenir les pétitionnaires participent à toutes les élections et recourent, pour exprimer leurs vues, à des moyens autres que le boycottage des élections;

5. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

382ème séance,
27 juillet 1951.

401 (IX). Pétition des populations de Nanjuro et Nawuri dans la région de Kpandai (T/Pet.6/215) concernant le Togo sous administration britannique

Agissant en vertu de l'Article 87, b, de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa neuvième session, la pétition des populations de Nanjuro et Nawuri dans la région de Kpandai (T/Pet.6/215), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. M. de N. Ensor comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/863), ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, selon lesquelles:

a) Les Nawuris sont traditionnellement liés aux Gonjas et il n'existe aucune raison d'envisager un changement de leur situation;

b) Les Nanjuros sont un petit groupe de Nchumurus, qui ne constituent même pas une majorité dans les sept villages qu'ils habitent et dont les vues ne peuvent être considérées comme représentatives de la région de Kpandai;

c) Il n'existe aucune preuve que les Nawuris ou les Nanjuros aient subi des torts quelconques du fait de leur situation actuelle, et rien ne justifie notamment les plaintes des pétitionnaires relatives au travail forcé;

Le Conseil de tutelle,

1. *Appelle l'attention* des pétitionnaires sur les observations de l'Autorité chargée de l'administration;

2. *Exprime l'espoir* que l'Autorité chargée de l'administration continuera à étudier cette question, afin de veiller à ce que le tracé des limites entre les diverses régions du Territoire soit établi et modifié conformément aux aspirations de la majorité de la population;

3. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de

tion in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*382nd meeting,
27 July 1951.*

402 (IX). Petition from Nana Akompi Firam III (T/Pet.6/220) concerning Togoland under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its ninth session the petition from Nana Akompi Firam III (T/Pet.6/220), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. M. de N. Ensor as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/925) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that, owing to a change in government policy with regard to the importation of left-hand drive vehicles, the petitioner had been permitted to import and license his vehicle,

The Trusteeship Council

1. *Considers* that the request of the petitioner appears to have been met;

2. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioner of this resolution in accordance with rule 93 of the rules of procedure for the Trusteeship Council.

*382nd meeting,
27 July 1951.*

403 (IX). Petition from Togbi Alphons Komla Gadge VII and Togbi Konda (T/Pet.6/223) concerning Togoland under British administration

Acting under Article 87 b of the Charter and in accordance with its rules of procedure,

Having accepted and examined at its ninth session the petition from Togbi Alphons Komla Gadge VII and Togbi Konda (T/Pet.6/223), in consultation with the United Kingdom of Great Britain and Northern Ireland as the Administering Authority concerned, which designated Mr. M. de N. Ensor as special representative,

Having taken note of the written observations of the Administering Authority (T/930) as well as of the oral statement of the special representative to the effect that in view of the close proximity of the petitioners' tender to the Government's valuation of the land and of the fact that they were the former owners, the Custodian of Enemy Property had accepted the petitioners' tender of £380 and the transfer deeds had already been sent to them for signature,

The Trusteeship Council

1. *Considers* that the request of the petitioners appears to have been met;

2. *Invites* the Secretary-General to inform the Administering Authority and the petitioners of this resolu-

l'administration et à celle des pétitionnaires, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*382ème séance,
27 juillet 1951.*

402 (IX). Pétition de Nana Akompi Firam III (T/Pet.6/220) concernant le Togo sous administration britannique

Agissant en vertu de l'Article 87, b, de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa neuvième session, la pétition de Nana Akompi Firam III (T/Pet.6/220), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. M. de N. Ensor, comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/925), ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, selon lesquelles, par suite d'un changement de politique du gouvernement en ce qui concerne l'importation des véhicules ayant la conduite à gauche, le pétitionnaire a été autorisé à importer sa voiture et à s'en servir,

Le Conseil de tutelle,

1. *Estime* que la demande du pétitionnaire semble avoir reçu satisfaction;

2. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de l'administration et à celle du pétitionnaire, conformément à l'article 93 du règlement intérieur du Conseil de tutelle.

*382ème séance,
27 juillet 1951.*

403 (IX). Pétition de Togbi Alphons Komla Gadge VII et de Togbi Konda (T/Pet.6/223) concernant le Togo sous administration britannique

Agissant en vertu de l'Article 87, b, de la Charte et conformément à son règlement intérieur,

Ayant reçu et examiné, à sa neuvième session, la pétition de Togbi Alphons Komla Gadge VII et de Togbi Konda (T/Pet.6/223), en consultation avec le Royaume-Uni de Grande-Bretagne et d'Irlande du Nord, Autorité chargée de l'administration du Territoire en question, laquelle a désigné M. M. de N. Ensor comme représentant spécial,

Ayant pris acte des observations écrites de l'Autorité chargée de l'administration (T/930), ainsi que de la déclaration verbale du représentant spécial, selon lesquelles, l'offre des pétitionnaires se rapprochant sensiblement du prix des terres en question tel qu'il a été évalué par le gouvernement, et les pétitionnaires étant les anciens propriétaires de ces terres, le sequestre des biens ennemis a accepté l'offre de 380 livres sterling faite par les pétitionnaires et les actes de transfert ont déjà été envoyés à ces derniers pour signature,

Le Conseil de tutelle,

1. *Estime* que la demande des pétitionnaires semble avoir reçu satisfaction,

2. *Invite* le Secrétaire général à porter la présente résolution à la connaissance de l'Autorité chargée de